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"Media cal ităţii spectacolelor româneşti îmi pare mai rid icată decât cea a 
spectacolelor ruseşti" mi-a spus, în timpul Festivalului de la Sibiu ,  Marina Davidova, 
critic teatral rus. "La noi , dacă ieşi din Moscova, nu mai vezi n imic interesant (doar 
din când în când la Sankt-Petersburg) .  Aici observ că în afara Bucureştiu lu i  se fac 
spectacole foarte bune." 

Într-adevăr, regizori şi scenografi importanţi lucrează frecvent (uni i aproape 
exclusiv) la Sibiu , Cluj, Craiova, Brăila, Ploieşti , mai nou la Baia Mare,  Târgovişte, 
Timişoara sau chiar Miercurea Ciuc. În unele locuri , festivaluri d in ce în ce mai 
ambiţioase au format un public competent şi autorităţi locale sensibi le la proiecţia 
internaţională a imagini i  oraşului lor, lovitura cea mare dând-o în mod evident Sibiul 
cu programul Capitala Culturală Europeană 2007. Festivalul Un iun i i Teatrelor din 
Europa se va ţine anul acesta atât la Bucureşti , cât şi la Cluj ,  graţie Teatrulu i  Maghiar 
din acest oraş, recent acceptat în uniune. Noul festival de la Târgovişte aduce 
teatrul lu i  Korsunovas din Vilnius şi VolksbOhne d in Berl in .  Lev Dodin şi Robert 
Wilson au venit invitaţi de craioveni ,  iar Nakamura Kenzaburo XVI I I  şi Pippo 
Delbono invitati de sibien i .  Festivalul d in Sfântu Gheorghe s-a concentrat anul 
trecut pe un dialog (pe viu şi pr in spectacole) între Radu Afrim şi Arpad Schi l l ing. 
Ş i  aş putea da multe alte exemple. 

Regiuni le româneşti şi-au descoperit apetenţa pentru dialogul internaţional 
direct, fără intermedierea Bucureştiu lu i .  Este, cred, efectul unei recente dezvoltări 
economice descentralizate, însoţită de un benefic orgol iu  local ,  care dă o şansă 
eforturi lor unor excepţionali d irectori artistici d in afara Bucureştiu lu i .  Astfel a deve
nit interesant pentru cei mai importanţi creatori de teatru români să lucreze în locuri 
care până de curând nu erau (sau erau doar sporadic, intermitent) pe harta teatrală 
românească . 

Dar mai este ceva. Mai mulţi regizori mi-au mărturisit că evită să lucreze în 
Bucureşti , unde programarea repetiţi i lor poate fi un calvar. Se pare că nu e prea 
rar întâlnit cazul în care o distribuţie completă a unu i  spectacol se strânge abia la 
generale, până atunci regizorii făcându-şi programul repetiţi i lor după care actor, 
când şi cât timp e d isponibi l .  Procesu l  de lucru se întinde şi se di luează, unele 
producţi i se amână pentru stagiunea următoare, numărul premierelor se reduce. 
Cal itatea artistică, inevitabi l ,  scade. Să fie oare sfârşitul complexului provincial în 
teatrele din ţară , însoţit de o provincial izare artistică a Bucureştiului? Ar fi păcat. 


